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Rekordowy budżet Otwocka

Darmowe autobusy i nowe trasy

\\\ OTWOCK 

Na ostatniej w 2024 roku 
sesji radni podjęli decyzję, 
na jakie inwestycje zostaną 
przeznaczone miejskie 
fundusze w 2025 roku. 

J arosław Margielski przedstawia plan 
wydatków w samych superlatywach.

 – Rok 2025 będzie dla Otwocka 
dynamicznym okresem intensywnych 
inwestycji – podkreśla prezydent Ot-
wocka, który w środę (18 grudnia) na 
sesji zaprezentował radnym projekt 
uchwały budżetowej.

\\\ WIĄZOWNA 

Ważna wiadomość  
dla pasażerów. Od 1 stycznia 
niektóre linie są bezpłatne, 
a część z nich została 
zlikwidowana.

D o Wiązowny nie można dotrzeć 
pociągiem, dlatego w ostatnich la-

tach samorządy rozbudowały sieć linii 
autobusowych. To jednak jest bardzo 
kosztowne.

Stary bazarek z czasów PRL zniknie. W tym miejscu powstanie piękny obiekt 
usługowo-handlowy
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dokończenie na str. 3
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\\\ KARCZEW 

PKP Polskie Linie Kolejowe 
S.A. ogłosiły przetarg,  
w ramach którego zostanie 
wybrany wykonawca prac 
budowlanych na odcinku 
Czachówek Wschodni – Pilawa 
wraz z mostem w Górze 
Kalwarii.

P rzypomnijmy, że prace na linii kole-
jowej nr 12 Skierniewice – Łuków, 

które są dofinansowane przez Unię 
Europejską, zakładają m.in. przebudo-
wę odcinka Czachówek – Pilawa oraz 
budowę mostu na Wiśle. Projekt ma na 
celu poprawę jakości połączenia kolejo-
wego, zwiększenie przepustowości li-
nii oraz przywrócenie ruchu pociągów 
pasażerskim od Czachówka do Pilawy. 
PKP ogłosiło przetarg na wykonanie 
tego zadania.

– Wyłoniony w przetargu wyko-
nawca przygotuje projekty wykonaw-
cze i zrealizuje prace budowlane na 
odcinku od stacji Czachówek Wschodni 
do Pilawy. Zmodernizowane zostaną 
tory, sieć trakcyjna oraz urządzenia 
sterowania ruchem, co pozwoli na 
przywrócenie połączeń pasażerskich 
z prędkością 120 km/h. Z taką samą 
szybkością, na nowych torach będą 
mogły jeździć pociągi towarowe – li-
nia od Skierniewic do Łukowa stanowi 
obwodnicę towarową dla Warszawy – 
przekazał zespół prasowy PKP Polskie 
Linie Kolejowe S.A.

W czasie prac zaplanowano tak-
że budowę nowego mostu łączącego 
powiat otwocki i powiat piaseczyński.

– Ważnym elementem zadania 
będzie budowa nowego mostu kole-
jowego nad Wisłą w Górze Kalwarii. 
Obecnie istniejąca jednotorowa prze-
prawa zostanie zastąpiona dwutoro-
wą konstrukcją, dzięki czemu więcej 
pociągów będzie mogło jeździć po linii 
kolejowej – zlikwidowane zostanie tak 
zwane wąskie gardło – dodaje zespół 
prasowy PKP PLK.

Po remoncie zmieni się jakość 
podróży, co na pewno odczują pasa-
żerowie.

– Podróżni na wyremontowanych 
stacjach i przystankach zyskają zmo-
dernizowane perony dostosowane do 
potrzeb osób o ograniczonych możli-
wościach poruszania się. Będą nowe 
wiaty, ławki i elementy informacji pa-
sażerskiej – podkreśla PKP PLK.

Modernizacja odcinka oraz budo-
wa mostu, to koszt ok. 1,3 mld zł.

– Prace mają być realizowane 
w latach 2025-2028. Inwestycja bę-
dzie realizowana ze środków CEF. W 
ramach drugiego zadania zmoderni-
zowany zostanie odcinek pomiędzy 
Skierniewicami a Czachówkiem. La-
ta realizacji to 2026-2029 – dodaje  
PKP PLK.

\\\   Co z kładką  
dla pieszych?

Warto przypomnieć, że trwa de-
bata na temat możliwości utworzenia 
kładki pieszo-rowerowej na nowym 
moście. Akcję nagłośnił sołtys Glinek, 
Marcin Podgórzak. Na początku grud-
nia na profilu PKP PLK na portalu X po-
jawił się wpis, w którym zapewniono, 
że pomysł kładki jest dyskutowany.

– Czy na nowym moście kolejowym 
będzie przejście dla pieszych? Trwają 
rozmowy z lokalnymi samorządami, 
dotyczące przystosowania jednego z 
chodników technologicznych nowego 
mostu do potrzeb pieszych i rowerzy-
stów. Aktualnie nasza dokumentacja 
przetargowa zakłada maksymalne 
możliwe poszerzenie chodnika tech-
nologicznego. Jeszcze w pierwszej po-
łowie grudnia planujemy kolejne spot-
kanie z przedstawicielami samorządów 
w celu omówienia dalszych działań – 
brzmiał wpis PKP PLK.

Rozmowy są w toku, o czym we 
wpisie w mediach społecznościowych 
poinformował burmistrz Karczewa, 
Michał Rudzki.

– Zapytacie zapewne, czy fakt ogło-
szenia przetargu nie pogrzebał osta-
tecznie pomysłu zlokalizowania na no-
wym moście kładki pieszo-rowerowej. 
Otóż nie. Wspólnie z PKP i Gminą Góra 
Kalwaria pracujemy nad tym, aby nasze 
marzenia stały się rzeczywistością – 
napisał burmistrz. 

Agnieszka Deja
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OBWIESZCZENIE STAROSTY OTWOCKIEGO
Na podstawie art. 11d ust. 5 ustawy z dnia 10 kwietnia 2003 roku o szczególnych zasadach 

przygotowania i realizacji inwestycji w zakresie dróg publicznych (Dz. U. z 2024 r., poz. 311) o wszczęciu 
postępowania w sprawie wydania decyzji o zezwoleniu na realizację inwestycji drogowej 
pod nazwą „Rozbudowa drogi gminnej nr 271526W ulicy Migdałowej na odcinku od ulicy  
Ks. Malinowskiego do ulicy Borsuczej wraz z rozbudową odcinka drogi nr 270217W ulicy 
Borsuczej od ulicy Granicznej do ulicy Migdałowej w Józefowie”  realizowanej w gminie Józefów, 
powiat otwocki, na następujących działkach ewidencyjnych:
Józefów, obręb 4: 146/3, 146/4, 147/1, 147/2, 148, 150/2, 150/3, 150/8, 150/9, 151, 152/10, 
154/11, 154/18, 154/19, 154/20, 154/21, 154/23, 154/24, 154/30, 154/31, 154/35, 154/36, 157/4, 
158, 163/1, 163/2, 164, 180/6, 180/7, 180/9, 180/11, 
Józefów, obręb 5: 35/7, 35/9
Nieruchomości z których korzystanie będzie ograniczone: 
Józefów, obręb 4: 90/1, 165/3
Józefów, obręb 5: 45/3

Strony postępowania mogą w terminie 14 dni od daty ogłoszenia obwieszczenia zapoznać się 
z dokumentami złożonymi wraz z wnioskiem o wydanie zezwolenia na realizację inwestycji drogowej 
w dniach pracy Starostwa Powiatowego w Otwocku po wcześniejszym telefonicznym umówieniu się  
w Wydziale Architektury i Budownictwa w Otwocku (ul. Komunardów 10, tel. 0-22-600-7-204, pokój  
nr 10) i w tym terminie złożyć ewentualne wnioski i zastrzeżenia.

Zgodnie z art. 49 ustawy z dnia 14 czerwca 1960 roku Kodeks postępowania administracyjnego  
(Dz. U. z 2024 r., poz. 572) zawiadomienie stron postępowania uważa się za dokonane po upływie 14 dni 
od dnia publicznego ogłoszenia.

Starosta Otwocki

 Otwock, 30.12.2024 r.STAROSTA OTWOCKI
ul. Górna 13, 05-400 Otwock
AB.6740.DR.11.2024.MZ                         

– To rekordowy budżet miasta – 
zaznacza Margielski.

I tłumaczy, że w uchwale budże-
towej nie uwzględniono wszystkich 
inwestycji, ponieważ z jednej strony 
miasto musi dokończyć zadania, które 
już są realizowane, a z drugiej strony 
niektóre planowane inwestycje, które 
na razie nie zostały przedstawione, wy-
magają m.in. określenia zakresu prac, 
kosztów i innych szczegółów. Dotyczy 
to między innymi dofinansowania nie-
których planowanych zadań, realizo-
wanych przez Starostwo Powiatowe 
w Otwocku, które często wnioskuje o 
wsparcie finansowe ze strony otwo-

ckiego samorządu. – Taki zapis doty-
czy np. planowanej budowy ronda na 
skrzyżowaniu ul. Armii Krajowej i ul. 
Narutowicza (przy PKP Śródborów 

– przyp. red.), gdzie obecnie stoi pla-
stikowe rondo – tłumaczy prezydent. 
– Dlatego budżet miasta w 2025 roku 
będzie się zmieniał – dodaje. 

Miejskie komisje pozytywnie za-
opiniowały projekt budżetu przed-
stawiony przez prezydenta Otwocka i 
uchwała budżetowa została przyjęta 
jednogłośnie. 

Władze miasta zaplanowały bu-
dżet, który wyniesie 367,3 mln zł. Wy-
datki zaplanowano na poziomie 439,7 
mln zł, co oznacza, że deficyt będzie na 
poziomie ponad 72 mln zł.

Agnieszka Jaskulska

Rekordowy budżet Otwocka

Na terenach OKS powstanie stadion 
lekkoatletyczny

Urząd Gminy Wiązowna rocznie wy-
daje na komunikację około 8 mln zł. 
Samorząd chciał zoptymalizować wy-
datki.

\\\   Likwidacje kursów  
i zmiany tras poprzedziły 
badania

Poza tym – jak podkreśla Urząd 
Gminy Wiązowna – część linii auto-
busowych, wymagała także restruk-
turyzacji. Dlatego w 2024 roku urząd 

przeprowadził badania, na podstawie 
których zaplanował spore zmiany dla 
pasażerów. Od 1 stycznia część linii jest 
bezpłatna, a część przestała już kurso-
wać lub autobusy jeżdżą na skróconych 
trasach.
Najważniejsze zmiany:
1. Bezpłatne połączenia:
• Linia W12 jest bezpłatna od 1 grudnia 
2024 r.
• Linie D1  (Dobrzyniec przez Gliniankę 
i Malcanów do Otwocka) i K2 (Kołbiel 
przez Wolę Ducką do Otwocka) jest 
darmowa od 1 stycznia 2025 r.

• Linie L20, L22, L50 będą bezpłatne od 
1 sierpnia 2025 r. 
2. Likwidacja połączeń:
• Linia L48 została zlikwidowana od 1 
grudnia z powodu wysokich kosztów 
utrzymania.
• Linia W11, która obsługiwała Glinian-
kę, Wolę Karczewską i Wolę Ducką od 
1 stycznia 2025 r. przestała kursować z 
powodu niskiej liczby pasażerów.
3. Zmiany tras:
• Od 1 stycznia 2025 r. zmieniły się roz-

kłady jazdy linii 730 (likwidacja kur-
sów w soboty, niedziele i święta) oraz 
720 (skrócenie trasy). Dodatkowo linia 
W12 została skrócona i nie kursuje do 
Radiówka.
• Na przystanku „Ułańska” (obok KFC) 
uruchomiono pierwszą strefę biletową, 
ułatwiającą przesiadki na inne linie ko-
munikacyjne.

Urząd gminy podkreśla, że wpro-
wadzenie tych zmian zwiększy efek-
tywność transportu oraz poprawi ja-
kość życia mieszkańców gminy.

Agnieszka Jaskulska

Darmowe autobusy 
i nowe trasy

Jest przetarg na budowę 
nowego mostu kolejowego

Prace przy nowym moście mają być 
realizowane w latach 2025-2028
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\\\ OTWOCK 

Prace na ul. Ślusarskiego 
ruszyły jesienią, ale dopiero 
teraz drogowcy rozpoczynają 
gruntowną przebudowę. 
Kierowcy jadący ulicą 
Karczewską mogą spodziewać 
się utrudnień.

U lica Ślusarskiego w Otwocku przy 
osiedlu „Stadion” i terenach spor-

towych (dawny OKS) jest w fatalnym 
stanie, zwłaszcza po tym, jak przez 
kilka miesięcy był tam wyznaczony 
objazd (jeździły tamtędy nie tylko sa-
mochody osobowe, ale także autobusy 
i ciężarówki). Roboty miały rozpocząć 
się tuż po tym, jak zakończy się budo-
wa ronda przy szpitalu powiatowym 
(Karczewska/Matejki/Batorego), jed-
nak wykonawca rozpoczął je po wa-
kacjach ub. r. 

– W pierwszym etapie realizacji in-
westycji zostały wykonane wszystkie 
roboty ziemne związane z ułożeniem 
nowych kabli oświetlenia ulicznego w 
ul. Pułaskiego i ul. Ślusarskiego oraz 
rozbiórka chodnika na wysokości miej-
skiej hali sportowej – zapewnia otwo-
cki ratusz. Finalnie wykonawca zaczął 
modernizacją innej drogi w mieście i 
dalsza przebudowa ul. Ślusarskiego 
musiała czekać aż do teraz.

\\\   Rozpoczyna się  
kolejny etap

– W poniedziałek, 13 stycznia roz-
począł się kolejny etap rozbudowy ul. 
Ślusarskiego od skrzyżowania z ul. 
Karczewską do ul. Pułaskiego. Na czas 
realizacji inwestycji droga zostaje za-
mknięta dla ruchu – wyjaśnia Urząd 
Miasta Otwocka. Na niektórych etapach 
robót będzie sporo utrudnień na skrzy-
żowaniu ul. Karczewskiej i ul. Ślusar-
skiego. – Parking przy miejskiej hali 
sportowej będzie dostępny – dodaje 
otwocki ratusz. 

\\\   Szersza droga i parkingi
Ulica Ślusarskiego zostanie całko-

wicie przebudowana na odcinku od ul. 
Karczewskiej do ul. Pułaskiego, a także 
fragment ul. Pułaskiego prowadzący do 
ronda na skrzyżowaniu przy cmenta-
rzu. W ramach inwestycji zmodernizo-
wany będzie także odcinek ul. Jeremy. 

Ul. Ślusarskiego zostanie przesunięta 
w kierunku stadionu miejskiego. Po 
modernizacji droga będzie dwukrot-
nie szersza, powstaną nowe chodniki, 
przejścia dla pieszych oraz parking 
dla około 150 samochodów. Po jednej 
stronie ul. Ślusarskiego pojawi się także 
ciąg pieszo-rowerowy. – Skrzyżowanie 
z ul. Sportową będzie tzw. skrzyżowa-
niem wyniesionym – podkreśla otwo-
cki ratusz. 

\\\   Jak długo  
potrwają utrudnienia?

– Planowany termin zakończenia 
inwestycji zgodnie z podpisaną umową 
z wykonawcą jest do 30 kwietnia br. 
– zapewnia otwocki urząd miasta. Na 
przebudowę ul. Ślusarskiego i fragmen-
tu ul. Pułaskiego miasto przeznaczyło 
około 6,3 mln zł, z czego 70% pochodzi 
z rządowego dofinansowania.

Agnieszka Jaskulska

\\\ JÓZEFÓW 

Rada Miasta Józefów 
zdecydowała, na co 
przeznaczy pieniądze  
z miejskiej kasy. 
Sprawdziliśmy, jakie 
inwestycje będą realizowane 
w 2025 roku.

W tym roku dochody miasta ma-
ją wynieść ponad 200 mln zł, 

a wydatki sięgną około 230 mln zł. – 
Planowany deficyt to ponad 30 mln zł 
– wyjaśnia Urząd Miasta w Józefowie. 
Pod koniec ubiegłego roku radni jed-
nomyślnie przyjęli budżet. Projekt był 
także pozytywnie zaopiniowany przez 
Regionalną Izbę Obrachunkową.

\\\   Więcej pieniędzy  
od mieszkańców i firm

Dzięki zmianom krajowych przepi-
sów zgodnie z udziałem miasta w PIT 
i CIT będzie on naliczany jako procent 
od dochodów podatników zamieszka-

łych lub prowadzących działalność na 
terenie Józefowa. Dzięki temu w 2025 
roku więcej pieniędzy trafi do budżetu 
niż w latach poprzednich. – Dochody 
miasta nie będą zależały wyłącznie od 
wysokości podatków mieszkańców, 
ale od ich dochodów, które podlega-
ją opodatkowaniu. Pomoże to miastu 
w prowadzeniu polityki finansowej, 
jednak nie wyrówna wszystkich strat 
poniesionych w poprzednich latach. 
Projektowanie budżetu utrudniają 

także wciąż rosnące koszty, spowodo-
wane podwyższoną inflacją, wzrostem 
płacy minimalnej oraz wciąż niewiado-
mą wysokością wzrostu wynagrodzeń 
nauczycieli w nadchodzącym roku. Te 
czynniki są trudne do przewidzenia i 
znacząco zwiększają koszty funkcjo-
nowania miasta – wyjaśnia Anna Ły-
sik, skarbnik józefowskiego urzędu  
miasta. 

\\\   Kolejne nieruchomości  
pod młotek

W 2025 roku miasto planuje sprze-
daż 20 nieruchomości za ponad 22 mln 
zł, m.in. przy ul. Głównej 5, Zielnej 22, 
Wilczej, Rejtana, Wilsona 12/14, Polnej 
oraz Wiązowskiej.

W tym roku miasto planuje reali-
zację około 80 zadań i inwestycji, na 
które w tym roku przeznaczono ponad 
70 mln zł. Na część zadań samorząd 
pozyskał dofinansowanie z rządowych 
programów.

Agnieszka Jaskulska

Utrudnienia na Karczewskiej  
i Ślusarskiego 

Budżet z inwestycjami 
za ponad 70 mln zł

W tym roku dochody miasta mają 
wynieść ponad 200 mln zł
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\\\ OTWOCK 

Przez blisko dekadę 
skrzyżowanie ulic 
Żeromskiego i Reymonta 
czekało na nowe rondo.  
I doczekało się – nie tylko 
modernizacji, ale i nowej… 
palmy.

K ilka lat temu postawiono tymcza-
sowe, „plastikowe” rondo, które 

– choć praktyczne – nie zachwycało 
estetyką. W odpowiedzi na tę sytuację 
grupa mieszkańców z poczuciem hu-
moru i potrzebą wprowadzenia odro-
biny radości w codzienność ustawiła w 
środku plastikowego ronda… dmucha-
ną palmę. Ten żartobliwy gest szybko 
zdobył sympatię mieszkańców.

Potem na środku stanęła także 
mała figurka Koziołka Matołka z Paca-
nowa, bohater serii kultowych książek 
dla dzieci. Część mieszkańców, a także 
Team Koziołek Matołek z Otwocka na-
zwali plastikowe rondo „z dmuchaną 
palmą”.

\\\   Żarty żartami, ale…
Po 8 latach tymczasowe rondo na 

skrzyżowaniu ulic Żeromskiego i Rey-
monta zniknęło – pod koniec 2024 roku 
powstało prawdziwe i solidne rondo. 
Żarty sprzed kilku lat znalazły jednak 
swoje odzwierciedlenie w rzeczywi-
stości. Obecnie otwocki samorząd oraz 
starostwo powiatowe planują nadać 
rondu imię Koziołka Matołka i ustawić 
tam rzeźbę postaci z bajki, którą zro-

bi otwocki artysta, rzeźbiarz Ryszard 
Kozłowski (projekt jest jeszcze w fazie 
realizacji).

Jednak to nie koniec tej historii! 
Grupa inicjatorów, znana jako „Ładnie 
Zmieniamy Krajobraz”, nie pozwoli-
ła, by palma przeszła do historii jako 
jednorazowy epizod. „Lubimy działać 
znienacka” – podkreślają. I faktycznie, 
w nocy (3/4 stycznia) na nowo wybu-
dowanym rondzie na ul. Żeromskiego 
i Reymonta… znowu „wyrosła” palma! 
Tym razem była to bardziej okazała i 
solidna wersja. 

\\\   Palma „2.0”
– Zarówno pierwsze rondo, jak i 

pierwsza palma, którą postawiliśmy, 
były dość prowizoryczne” – przyzna-
ją członkowie grupy. – Wybudowanie 
ronda z prawdziwego zdarzenia posta-
nowiliśmy uczcić nową, lepszą wersją 
palmy. Liczymy, że skradnie Wasze ser-
ca tak samo jak pierwsza – podkreślają 
w mediach społecznościowych. Inicja-
torzy postanowili pójść o krok dalej i 
rozpoczęli akcję na rzecz ustawienia 
pełnowymiarowego modelu palmy na 
rondzie przy ul. Żeromskiego i Rey-
monta.

\\\   Jest petycja
Palma zniknęła z ronda w sobo-

tę (4 stycznia) przed 9:00, ale grupa 
pomysłodawców zwraca się do miesz-
kańców z prośbą o wsparcie ich ini-
cjatywy. – Ustawienie palmy nie tylko 
wzmocni lokalny charakter Otwocka, 
ale również przyczyni się do promo-
wania naszego miasta – tłumaczą. Aby 
ten pomysł mógł zostać zrealizowany, 
potrzebują wsparcia mieszkańców w 
formie podpisania petycji, która zosta-

nie przekazana władzom miasta i po-
wiatu otwockiego. Na naszym portalu 
jest podany link do petycji. Zapraszamy 
też do udziału w ankiecie (www.prze-
gladotwocki/ankiety): „Czy na rondzie 
powinna stać palma, czy rzeźba Kozioł-
ka Matołka?” 

Agnieszka Jaskulska

Palma na nowym rondzie

Na rondzie władze miasta i powiatu 
planują ustawić rzeźbę Koziołka 
Matołka
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OGŁOSZENIE
o przystąpieniu do opracowania miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla części 

miejscowości Karpiska, dla części miejscowości Człekówka i dla części miejscowości Chrosna
Na podstawie art. 17 pkt 1 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym (Dz.U. 2024 poz. 

1130) oraz art. 39 ust. 1 ustawy z dnia 3 października 2008 r. o udostępnianiu informacji o środowisku i jego ochronie, udziale 
społeczeństwa w ochronie środowiska oraz o ocenach oddziaływania na środowisko (2024 poz. 1112 ze zm.) zawiadamiam o:
•  podjęciu przez Radę Gminy Kołbiel Uchwały Nr X/69/2024 z dnia 23 grudnia 2024 r. w sprawie przystąpienia do sporządzenia 

miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla części miejscowości Karpiska, dla części miejscowości Człekówka  
i dla części miejscowości Chrosna;

• przystąpieniu do sporządzenia wyżej wymienionego planu miejscowego;
•  przystąpieniu do przeprowadzenia strategicznej oceny oddziaływania na środowisko, dotyczącej projektu wyżej wymienionego 

planu miejscowego.
Zainteresowani mogą zapoznać się z niezbędną dokumentacją sprawy. Dokumentacja jest wyłożona do wglądu w siedzibie 

Urzędu Gminy w Kołbieli, ul. Szkolna 1, 05-340 Kołbiel, w godzinach pracy Urzędu.
Zainteresowani mogą składać wnioski do wyżej wymienionego planu miejscowego oraz uwagi i wnioski do przeprowadzanej 

strategicznej oceny oddziaływania na środowisko, w terminie do dnia 6 lutego 2025 r.
Wnioski składa się na piśmie utrwalonym w postaci papierowej lub elektronicznej, w tym za pomocą środków komunikacji 

elektronicznej, w szczególności poczty elektronicznej, na formularzu w postaci papierowej lub w formie dokumentu elektronicznego. 
Wnioski należy składać na adres: Urząd Gminy w Kołbieli, ul. Szkolna 1, 05-340 Kołbiel lub za pomocą środków komunikacji 
elektronicznej na adres gmina@kolbiel.pl lub za pośrednictwem elektronicznej skrzynki podawczej Urzędu Gminy w Kołbieli na 
adres Skrytka EPUAP /vllc590j6w/

Formularz składania wniosków, zgodny z Rozporządzeniem Ministra Rozwoju i Technologii z dnia 13 listopada 2023 r. w sprawie 
wzoru formularza pisma dotyczącego aktu planowania przestrzennego, jest dostępny na stronie internetowej Urzędu Gminy  
w Kołbieli oraz w siedzibie Urzędu Gminy w Kołbieli.

Wnioski złożone po upływie wyznaczonego wyżej terminu pozostawia się bez rozpatrzenia. 
Wniosek musi zawierać  imię i nazwisko albo nazwę oraz adres zamieszkania albo siedziby oraz adres poczty elektronicznej (o ile 

taki posiada)  wnioskodawcy, a także wskazanie, czy wnioskodawca jest właścicielem lub użytkownikiem wieczystym nieruchomości 
objętej wnioskiem. Wnioskodawca może także podać dodatkowe dane do kontaktu takie jak: adres do korespondencji lub numer 
telefonu. 

Organem właściwym do rozpatrzenia wniosków jest Wójt Gminy Kołbiel.
Wójt Gminy Kołbiel Sylwester Winek

OGŁOSZENIE
o przystąpieniu do opracowania miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla części 

miejscowości Sępochów i dla części miejscowości Rudzienko
Na podstawie art. 17 pkt 1 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym (Dz.U. 2024 poz. 

1130) oraz art. 39 ust. 1 ustawy z dnia 3 października 2008 r. o udostępnianiu informacji o środowisku i jego ochronie, udziale 
społeczeństwa w ochronie środowiska oraz o ocenach oddziaływania na środowisko (2024 poz. 1112 ze zm.) zawiadamiam o:
•  podjęciu przez Radę Gminy Kołbiel Uchwały Nr X/70/2024 z dnia 23 grudnia 2024 r. w sprawie przystąpienia do sporządzenia 

miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla części miejscowości Sępochów i dla części miejscowości  
Rudzienko;

•  przystąpieniu do sporządzenia wyżej wymienionego planu miejscowego;
•  przystąpieniu do przeprowadzenia strategicznej oceny oddziaływania na środowisko, dotyczącej projektu wyżej wymienionego 

planu miejscowego.
Zainteresowani mogą zapoznać się z niezbędną dokumentacją sprawy. Dokumentacja jest wyłożona do wglądu w siedzibie 

Urzędu Gminy w Kołbieli, ul. Szkolna 1, 05-340 Kołbiel, w godzinach pracy Urzędu.
Zainteresowani mogą składać wnioski do wyżej wymienionego planu miejscowego oraz uwagi i wnioski do przeprowadzanej 

strategicznej oceny oddziaływania na środowisko, w terminie do dnia 6 lutego 2025 r.
Wnioski składa się na piśmie utrwalonym w postaci papierowej lub elektronicznej, w tym za pomocą środków komunikacji 

elektronicznej, w szczególności poczty elektronicznej, na formularzu w postaci papierowej lub w formie dokumentu elektronicznego. 
Wnioski należy składać na adres: Urząd Gminy w Kołbieli, ul. Szkolna 1, 05-340 Kołbiel lub za pomocą środków komunikacji 
elektronicznej na adres gmina@kolbiel.pl lub za pośrednictwem elektronicznej skrzynki podawczej Urzędu Gminy w Kołbieli na 
adres Skrytka EPUAP /vllc590j6w/

Formularz składania wniosków, zgodny z Rozporządzeniem Ministra Rozwoju i Technologii z dnia 13 listopada 2023 r. w sprawie 
wzoru formularza pisma dotyczącego aktu planowania przestrzennego, jest dostępny na stronie internetowej Urzędu Gminy  
w Kołbieli oraz w siedzibie Urzędu Gminy w Kołbieli.

Wnioski złożone po upływie wyznaczonego wyżej terminu pozostawia się bez rozpatrzenia. 
Wniosek musi zawierać  imię i nazwisko albo nazwę oraz adres zamieszkania albo siedziby oraz adres poczty elektronicznej (o ile 

taki posiada)  wnioskodawcy, a także wskazanie, czy wnioskodawca jest właścicielem lub użytkownikiem wieczystym nieruchomości 
objętej wnioskiem. Wnioskodawca może także podać dodatkowe dane do kontaktu takie jak: adres do korespondencji lub numer 
telefonu. 

Organem właściwym do rozpatrzenia wniosków jest Wójt Gminy Kołbiel. 
Wójt Gminy Kołbiel Sylwester Winek

Zgodnie z art. 13 rozporządzenia Parlamentu Europejskiego i Rady (UE) 2016/679 z dnia 27 kwietnia 2016 r. w sprawie ochrony osób fizycznych w związku z przetwarzaniem danych osobowych i w sprawie swobodnego przepływu takich danych oraz uchylenia dyrektywy 95/46/WE  (tekst w języku polskim:  Dziennik 
Urzędowy Unii Europejskiej, Nr 4.5.2016) (RODO), informujemy iż: a) administratorem Pana/Pani danych osobowych jest Gmina Kołbiel ul. Szkolna 1, 05-340 Kołbiel reprezentowana przez Wójta Gminy Kołbiel
Dane kontaktowe: Urząd Gminy w Kołbieli, ul. Szkolna 1, tel. 25 757 39 92, fax. 25 757 39 97, email: gmina@kolbiel.pl b) dane kontaktowe Inspektora Ochrony Danych: email: iodo@kolbiel.pl c) Pana/Pani* dane osobowe przetwarzane są w celu prowadzenie rejestru korespondencji (przyjmowania korespondencji 
i udzielania na nią odpowiedzi) oraz wypełnienia przez administratora zadań określonych w przepisach szczególnych określających zakres jego działania np. wydawania decyzji administracyjnej, postanowienia lub innego działania wynikającego z przepisów prawa, umowy lub Pana/Pani zgody. d) podstawą 
przetwarzania Pana/Pani danych osobowych jest niezbędność wypełnienia przez administratora danych obowiązku prawnego, a podstawą prawną są następujące przepisy: Ustawa z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie gminnym (t. j. Dz. U. z 2017 r., poz. 1875 ze  zm.), oraz rozporządzenie Prezesa Rady Ministrów 
z dnia 18 stycznia 2011 r. w sprawie instrukcji kancelaryjnej, jednolitych rzeczowych wykazów akt oraz instrukcji w sprawie organizacji i zakresu działania archiwów zakładowych (Dz. U. Nr 14, poz. 67). e) Pana/Pani dane osobowe możemy przekazywać i udostępniać wyłącznie podmiotom uprawnionym na 
podstawie obowiązujących przepisów prawa są nimi np.: sądy, organy: ścigania, podatkowe oraz inne podmioty publiczne, gdy wystąpią z takim żądaniem, oczywiście w oparciu o stosowną podstawę prawną. Pana/Pani dane osobowe możemy także przekazywać podmiotom, które przetwarzają je na zlecenie 
administratora tzw. podmiotom przetwarzającym, są nimi np.: podmioty świadczące usługi informatyczne, telekomunikacyjne, pocztowe i inne. Jednakże przekazanie Pana/Pani danych nastąpić może tylko wtedy, gdy zapewnią one odpowiednią ochronę Pana/Pani praw. f administrator danych nie ma zamiaru 
przekazywać Pana/Pani danych osobowych do państwa trzeciego lub organizacji międzynarodowej, w tym również do takich w stosunku do których Komisja Europejska stwierdziła odpowiedni stopień ochrony. g) okres, przez który dane osobowe będą przechowywane: w zależności od charakteru korespondencji 
(np. korespondencja związana z roszczeniami do 10 lat, inna korespondencja – stosownie do przepisów regulujących kwestię, której dotyczy korespondencja). h) przysługuje Panu/Pani prawo  do żądania od administratora danych dostępu do danych osobowych Pana/Pani dotyczących oraz ich sprostowania lub 
ograniczenia przetwarzania. i) przysługuje Pani/Panu prawo do wniesienia skargi do polskiego organu nadzorczego lub organu nadzorczego innego państwa członkowskiego Unii Europejskiej, właściwego ze względu na miejsce zwykłego pobytu lub pracy lub ze względu na miejsce domniemanego naruszenia 
RODO.  j) podanie przez Panią/Pana danych osobowych jest dobrowolne, jednak niezbędne w celu rejestracji korespondencji i udzielenia na nią odpowiedzi, a także załatwienia sprawy, o ile korespondencja taki uprawniony wniosek zawiera. W przypadku niepodania danych korespondencja nie będzie procesowana. 
k) W ramach prowadzenie rejestru korespondencji (przyjmowania korespondencji i udzielania na nią odpowiedzi) nie są podejmowane  zautomatyzowane decyzje. Dane osobowe nie są profilowane.

Kołbiel, dnia 15 stycznia 2025 r.WÓJT GMINY KOŁBIEL
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OM\\\ SOBIENIE-JEZIORY 

Gmina Sobienie-Jeziory 
wprowadziła ograniczenia  
w nocnej sprzedaży alkoholu.   

W prowadzenie tzw. ciszy alko-
holowej, czyli nocnego zakazu 

sprzedaży alkoholu, polega na ograni-
czeniu handlu napojami alkoholowymi 
w wyznaczonych godzinach nocnych.

Na to rozwiązanie decyduje się co-
raz więcej samorządów. 

Od 1 stycznia 2025 roku na tere-
nie gminy Sobienie-Jeziory obowiązuje 
nowe ograniczenie dotyczące nocnej 
sprzedaży alkoholu przeznaczonego 
do spożycia poza miejscem zakupu. W 
godzinach od 22:00 do 5:00 na tere-
nie gminy nie można kupić alkoholu 
w sklepach spożywczych, na stacjach 
benzynowych, ani w innych punktach 
handlowych. Regulacja została wpro-
wadzona uchwałą, która weszła w 
życie w połowie grudnia 2024 roku. 
Decyzja została podjęta w związku z 
licznymi zgłoszeniami mieszkańców 
oraz analizą Gminnej Komisji Rozwią-
zywania Problemów Alkoholowych. 
Radni wskazali, że w godzinach póź-
nowieczornych i nocnych w okolicach 
sklepów dochodziło do częstych in-
terwencji policji, spowodowanych za-
kłócaniem porządku i bezpieczeństwa 
przez osoby kupujące alkohol. – Miesz-
kańcy wielokrotnie zgłaszali powta-

rzające się przypadki zakłócania ciszy 
nocnej – podkreślają samorządowcy z 
gminy Sobienie-Jeziory. I zaznaczają, 
że nowe przepisy nie tylko ograniczają 
spożycie alkoholu, ale także eliminują 
uciążliwości związane z jego sprzedażą 
w godzinach nocnych.

Niektórzy uważają, że wprowa-
dzenie prohibicji w jednej gminie jest 
nieefektywne, ponieważ wystarczy 
przejechać kilka ulic lub kilometrów, 
by dotrzeć do miejsca, gdzie sprzedaż 
alkoholu jest dozwolona. Taka sytua-
cja często prowadzi do powstawania 
„zagłębia” sklepów sprzedających al-
kohol, co ostatecznie nie rozwiązuje 
problemu. Z drugiej strony, aby sku-
tecznie ograniczyć negatywne skutki 
nadużywania alkoholu, konieczne jest 
wprowadzenie jednolitych rozwiązań 
na szerszą skalę w powiecie otwockim. 
Niektóre sąsiednie samorządy o tym 
dyskutują, ale na razie nie podjęły kon-
kretnych działań. Czy jesteś za nocnym 
ograniczeniem sprzedaży alkoholu 
w powiecie otwockim? O to pytamy 
mieszkańców w ankiecie na naszym 
portalu: www.przegladotwocki.pl (za-
kładka: ankiety). Badanie trwa do 31 
stycznia.

Agnieszka Jaskulska

Czy jesteś za nocną 
prohibicją?
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\\\ OTWOCK/POWIAT 

Ile trzeba będzie zapłacić 
za parkowanie na terenie 
szpitala?  

O płaty za parkowanie przy szpita-
lach to temat, który od lat wzbu-

dza kontrowersje. Z jednej strony mówi 
się o konieczności utrzymania porząd-
ku i zapewnienia miejsc parkingowych 
dla pacjentów oraz odwiedzających. Z 
drugiej strony, wiele osób uważa, że ta-
kie opłaty są dodatkowym obciążeniem 
dla osób, które często przyjeżdżają do 
szpitala w sytuacjach kryzysowych. 

\\\   Nowy cennik
Jak podkreśla dyrekcja Powia-

towego Centrum Zdrowia przy ul. 
Batorego w Otwocku, wprowadzenie 
nowych opłat za parkowanie ma za-
pewnić lepszą organizację oraz większą 
dostępność miejsc parkingowych dla 
wszystkich pacjentów i odwiedzają-
cych. Od stycznia na terenie szpitala 
zaczęły obowiązywać nowe stawki za 
parkowanie. Jak informuje dyrekcja, 
zgodnie z nowymi zasadami, pierwsze 
15 minut parkowania jest bezpłatne, 

a za pierwszą godzinę zapłacimy 6 zł. 
Każda kolejna godzina kosztuje 5 zł. 
Taryfa dobowa (powyżej 24 godzin), 
to wydatek w kwocie 50 zł.

\\\   Kary za wjazd bez biletu
– Osoby z niepełnosprawnością 

oraz pojazdy służb medycznych, ratun-
kowych, policji i straży mogą korzystać 
z parkingu bez opłat (po okazaniu od-
powiednich dokumentów) – zapewnia 
dyrekcja szpitala powiatowego. Pod-
kreślono również, że za wjazd na teren 
szpitala bez pobrania biletu lub jego 
zagubienie kierowca poniesie dodatko-
wą opłatę w wysokości 50 zł.

Szpital zachęca do korzystania z 
płatności kartą i zapewnia, że wpro-
wadzone zmiany mają na celu poprawę 
organizacji parkingu oraz zwiększenie 
dostępności miejsc dla pacjentów i od-
wiedzających.

\\\   Jak uniknąć opłat?
Osoby, które chcą uniknąć opłat, 

mogą zostawić samochód na parkingu 
wzdłuż ul. Batorego, przed placów-
ką. Niestety, zaparkowanie tam bywa 
trudne, bo wszystkie miejsca są z re-
guły zajęte.

Tekst i zdjęcie 
Agnieszka Jaskulska

Drożej za parkowanie 
przy szpitalu

Od stycznia obowiązują nowe opłaty za parkowanie na terenie szpitala  
powiatowego

\\\ WAWER 

To najnowocześniejszy 
ośrodek psychiatrii i onkologii 
dla dzieci i młodzieży  
w Europie. Placówka została 
otwarta w Wawrze.

W Centrum Zdrowia Dziecka od-
było się oficjalne otwarcie no-

woczesnego Centrum Psychiatrii i On-
kologii dla Dzieci i Młodzieży. Miejsce 
to powstało w odpowiedzi na ogromne 
potrzeby młodych pacjentów oraz ich 
rodzin, które wymagają kompleksowej 
i nowoczesnej opieki medycznej w za-
kresie psychiatrii i onkologii dziecięcej. 
Statystyki wskazują, że zaburzenia psy-
chiczne u dzieci i młodzieży dotyczą 
20-25% młodych osób, a pandemia 
pogłębiła ten problem. To ogromne 
wyzwanie dla tysięcy rodzin, które 
borykają się z trudnymi sytuacjami i 
brakiem dostępu do szybkiej pomocy. 
Otwarcie Centrum Psychiatrii i Onko-
logii to kluczowy krok w zapewnieniu 
młodym pacjentom odpowiedniej opie-
ki i leczenia. 

Nowe Centrum za ok. 100 mln zł 
powstało dzięki współpracy i wsparciu 
finansowemu Fundacji TVN, Minister-
stwa Zdrowia oraz Centrum Zdrowia 
Dziecka. Inwestycja była realizowana 
przez 5 lat.

\\\   Kompleksowa opieka  
na najwyższym poziomie

Centrum Psychiatrii i Onkologii 
dla Dzieci i Młodzieży mieści się w no-
woczesnym obiekcie o powierzchni 6 
tysięcy metrów kwadratowych, w obrę-
bie Instytutu „Pomnik – Centrum Zdro-
wia Dziecka” w Warszawie. To miejsce 
przeznaczone jest przede wszystkim 
dla dzieci i młodzieży, które borykają 
się z problemami psychicznymi oraz 
onkologicznymi. Projekt placówki, 
oprócz oferowania najnowocześniej-
szych usług medycznych, stawia na 
komfort i bezpieczeństwo małych pa-
cjentów.

\\\   Przyjazna przestrzeń  
dla dzieci i ich rodzin

– Centrum składa się z dwóch 
głównych klinik: Psychiatrii i Onkolo-
gii. Młodzi pacjenci będą mieli dostęp 
do Oddziału Dziennego Chemiotera-
pii, Oddziału pobytu stacjonarnego 
oraz Poradni Onkologicznej, a także 
nowoczesnych przestrzeni do terapii 
i rehabilitacji. Klinika Psychiatrii ofe-
ruje poradnię z gabinetami lekarski-
mi i terapeutycznymi, a także Oddział 
Dzienny Psychiatryczny dla Dzieci i 
Młodzieży – wylicza dyrekcja Centrum 
Zdrowia Dziecka. – W placówce znaj-
dują się również pomieszczenia dla 
rodziców, świetlica, sala doświadcze-

nia świata, kuchnia oraz dwuosobowe 
sale, w których rodzice mogą nocować 
razem z dziećmi – podkreśla dyrek-
cja. Centrum zapewnia pełną ofertę 
terapeutyczną ambulatoryjną, a ro-
dzice pacjentów otrzymają wsparcie 
poprzez grupy wsparcia i warsztaty 
umiejętności rodzicielskich. Wkrótce w 
Centrum otwarty zostanie także ogród 
sensoryczny, który pomoże dzieciom w 
rehabilitacji i terapii.

\\\   Pierwsi pacjenci
Centrum Psychiatrii i Onkologii dla 

Dzieci i Młodzieży w Centrum Zdrowia 
Dziecka zacznie przyjmować małych 
pacjentów od lutego 2025 roku. To 
niezwykle ważny moment zarówno 

dla placówki, jak i dla całej medycyny 
dziecięcej w Polsce.

\\\   Oficjalne otwarcie
W uroczystym otwarciu Centrum 

Psychiatrii i Onkologii dla Dzieci i Mło-
dzieży w Centrum Zdrowia Dziecka 
wzięli udział m.in.: Kasia Kieli, prezes 
i dyrektor zarządzająca Warner Bros. 
Discovery w Polsce oraz CEO TVN, Zu-
zanna Lewandowska, prezeska Fun-
dacji TVN, prof. dr hab. Marek Migdał, 
dyrektor Centrum Zdrowia Dziecka, 
Izabela Leszczyna, minister zdrowia, 
Paweł Michalec, burmistrz Dzielnicy 
Wawer, Leszek Baraniewski, zastępca 
burmistrza Wawer, a także przedsta-
wiciele dyplomacji, polityki, środowisk 
medycznych, darczyńcy.  

Agnieszka Jaskulska

Nowy ośrodek psychiatrii i onkologii dla dzieci

W uroczystym otwarciu uczestniczyli m.in. Paweł Michalec, burmistrz  
Dzielnicy Wawer i Leszek Baraniewski, zastępca burmistrza

Centrum Psychiatrii i Onkologii dla Dzieci i Młodzieży powstało  
w Międzylesiu
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S anatorium dla dzieci chorych na 
gruźlicę im. J. Marchlewskiego, przy 

ul. Borowej 6/12, to jedna z „ikon” Ot-
wocka sanatoryjnego. Pomimo tego, że 
przestało funkcjonować ponad 30 lat 
temu to jednak nadal „żyje” w pamięci 
otwocczan. 

\\\   Historia powstania  
sanatorium Olin

Historia sanatorium rozpoczęła się 
w 1928 r. W tym roku w Warszawie 
założony został Komitet Opieki nad 
Najbiedniejszymi Mieszkańcami Mia-
sta Warszawy i Podmiejskich Okolic 
„Osiedle”. Jego Przewodniczącą zosta-
ła Marszałkowa Aleksandra Piłsudska, 
druga żona Józefa Piłsudskiego. Jesz-
cze w tym samym roku, Komitet wy-
dzierżawił od Zarządu m. st. Warszawy 
grunt w Otwocku, przy dzisiejszej ul. 
Borowej, w celu wybudowania na nim 
kolonii letniej dla 150 dzieci. 

W czerwcu 1929 r., ukonstytuowa-
ła się Komisja Budowy Kolonii „Olin” 
w Otwocku w składzie: przewodni-
cząca – dr Bronisława Dłuska, siostra 
Marii Skłodowskiej-Curie i pierwsza 
dyrektor Instytutu Radowego, pp. H. 
Bujkowska, A. Piłsudska, J. Koralewska 
i pp. W. Dehnel, inżynier T. Telakowski 
i  Jan Koszczyc Witkiewicz, architekt, 
który bezpłatnie zaprojektował główny 
budynek. 

Do budowy przystąpiono jeszcze w 
lecie tego samego roku. Prace budow-
lane wykonało przedsiębiorstwo „So-
bieszek i Pronaszko”. Już na początku 
lata 1930 r., nowy budynek był wyko-
rzystywany do celów statutowych. W 
uznaniu zasług dla tworzonego zakła-
du, jakie wniosła Aleksandra Piłsudska, 
został on nazwany od zdrobnienia jej 
imienia „Olinem”. Znajdowały się w 
nim dwie wielkie sypialnie, świetlica 
i część pomieszczeń gospodarczych. 
Całość ukończono w 1931 r. W latach 
następnych budowa była stopniowo 
modernizowana m.in. o letnią altanę i 
pawilon zimowy. 

\\\   Przedwojenny Olin 
Tuż przed wybuchem II wojny 

światowej „Olin” posiadał: dwie wiel-
kie sale sypialne na 150 miejsc, jed-
ną małą salę sypialną na 30 miejsc, 
wielką świetlicę służącą za jadalnię, 
umywalnie, natryski, łazienki, kuchnię 
z kredensem, dwa pokoje izolacyjne, 
gabinet lekarski, pokoje dla personelu, 
pralnię, wielką krytą altanę w parku 
o powierzchni 300 m2 obok dwóch 
trawiastych boisk dla gier i sportów, 
centralne ogrzewanie, studnię i kana-
lizację. Cały teren o powierzchni 4 ha 
był ogrodzony. Podstawowa inwesty-
cja kosztowała 350 000 zł, a pawilon 
zimowy 60 000 zł. W tak urządzonym 
„Olinie”, w okresie letnim przebywa-
ło ok. 220 dzieci (dziewczynek) i 750 
chłopców w rozstawionych w lesie 
namiotach wojskowych, natomiast w 
okresie zimowym mogło przebywać 
ok. 70 dzieci. Pod koniec 1937 r. teren 

został powiększony o kolejne 3 ha po-
wierzchni, też wydzierżawione przez 
warszawski magistrat. 

Pod koniec lat 30. w Komisji za-
rządzającej „Olinem” pracowały dwie 
siostry Marii Skłodowskiej-Curie – Bro-
nisława Dłuska i Helena Skłodowska-
-Szalay. 

Cezary Jellenta w „Sosnach Otwo-
ckich” opisując pawilon Olina przy Bo-
rowej, porównał go do aeroplanu: „Śro-
dek – niby pierś statku powietrznego, 
zakrokwiony w szczyt polski, przecina 
długą nawę o takimże łuku, wyrzuconą 
na prawo i na lewo skrzydłami.” 

Pierwszym kierownikiem „Olina” 
był dr Eugeniusz Mianowski. Młodym 
pensjonariuszom zapewniano cało-
dzienne wyżywienie i atrakcyjny pro-
gram wychowawczy. Kilka lat przed 
wojną rozbudowano budynek główny 
i założono centralne ogrzewanie, co po-
zwoliło na jego funkcjonowanie przez 
cały rok. Wybuch II wojny światowej 
zaczął się dla Sanatorium tragicznie. 
Aleksandra Piłsudska wspominała po 
latach, że w pierwszych dniach wojny 
Niemcy zrzucając bomby zabili 15 dzie-
ci, a wiele ranili. Po kilkumiesięcznej 

przerwie, spowodowanej działaniami 
wojennymi, na początku 1940 r. Sana-
torium wznowiło swoją działalność 
realizując zmodyfikowany program 
o charakterze leczniczo-kondycyjno-
-wychowawczym. 

\\\   Powojenna reaktywacja
Po zakończeniu wojny, Sanato-

rium zostało reaktywowane i znacz-
nie rozbudowane, dzięki pomocy 
Szwedzkiego Czerwonego Krzyża. W 
końcu 1945 r., jego przewodniczący, 
dr Ulf Nordwall zwrócił się do władz 
polskich z propozycją wybudowania 
sanatorium i prewentorium dla dzieci 
chorych na gruźlicę. Projekt zakładu 
wykonał Mats Linnman. Od wiosny 
1946 r. między Gdynią a Otwockiem 
krążyły ciężarówki z materiałami bu-
dowlanymi i sprzętem medycznym. 
Otwarcie pierwszego pawilonu na 40 
łóżek nastąpiło we wrześniu 1946 r., w 
obecności premiera Szwecji dr. Ecke-
berga i dr Nordwalla. Żołnierze szwedz-
cy zbudowali na obszarze 15 ha kolo-
nię 34 drewnianych pawilonów wokół 
przedwojennego „Olina”, przebudowa-

nego i powiększonego do 103 łóżek dla 
chorych i wyposażyli je w nowoczesny 
sprzęt gospodarczy i aparaturę diagno-
styczną. Odtąd na 4 oddziałach mogło 
się tu leczyć 300 dzieci w wieku 0-15 lat 
z różnymi schorzeniami wewnętrzny-
mi, dróg oddechowych i gruźlicy. Było 
to największe sanatorium dla dzieci w 
Otwocku. W placówce zatrudniony był 
personel szwedzki i polski, m.in. 30 by-
łych więźniarek z Ravensbrück, które 
odbyły 8 miesięczne przeszkolenie w 
Szwecji. 

\\\   Badania  
nad gruźlicą mózgu 

Zaraz po II wojnie światowej, w 
pracach nad odbudową i rozbudową 
Sanatorium brali udział jeszcze dr. 
Gustaw Krakowski, dr A. Pankowska 
i dr M. Roszkowski. Do 1948 r. Sana-
torium miało wspólny zarząd polsko-
-szwedzki, potem przeszło pod zarząd 
magistratu Warszawy. Pierwszym 
dyrektorem Polakiem został dr Emil 
Wartanowicz. 

Repatriant ze Lwowa, prof. Fran-
ciszek Groër wraz ze swoimi dawnymi 
asystentami wprowadził tu osiągnię-

cia szkoły lwowskiej. Szczególnie dużo 
uwagi poświęcono problemom m.in. 
gruźliczego zapalenia mózgu i opon 
mózgowych oraz alergii gruźliczej. 
Dzięki temu otwarto tu filię Instytutu 
Gruźlicy i wydawano pierwsze prace 
naukowe. 

\\\   Sanatorium  
Przeciwgruźlicze dla Dzieci 
im. J. Marchlewskiego

W 1951 r. sanatorium liczy już 520 
łóżek. W tym samym roku otrzymuje 
też długo później używaną nazwę „Sa-
natorium Przeciwgruźliczego dla Dzieci 
im. J. Marchlewskiego”. Tradycje prof. 
Groëra kontynuował specjalistyczny 

zakład fizjopediatryczny. W ramach 
tendencji centralistycznych, na począt-
ku lat 50-tych ubiegłego wieku, upań-
stwowiono wszystkie zakłady lecznicze 
i połączono je w Państwowy Zespół Sa-
natoriów Przeciwgruźliczych. W 1957 
r. rozwiązano Zespół Sanatoriów, a po-
szczególne obiekty przeszły pod zarząd 
warszawskiej Wojewódzkiej Rady Na-
rodowej. Spadek zachorowań dzieci i 
młodzieży na gruźlicę kostno-stawową 
spowodował przeprofilowanie Sanato-
rium na Wojewódzki Szpital Gruźlicy i 
Chorób Płuc dla Dzieci im. J. Marchlew-
skiego. W 1992 r. przeniesiono Sana-
torium do obiektu na terenie Centrum 
Leczenia Chorób Płuc i Gruźlicy (dawne 
Sanatorium im. H. Sawickiej) przy ulicy 
G. Narutowicza 80. 

Obok funkcji typowo leczniczych, 
zadbano też w Sanatorium o oświatę 
dla dzieci i młodzież, urządzając żło-
bek, przedszkole i szkołę podstawową 
(utworzoną w 1947 r.). Sanatoryjną 
podstawówkę organizowała i na po-

czątku prowadziła Helena Skłodowska-
-Szalay, rodzona siostra słynnej polskiej 
noblistki Marii Skłodowskiej – Curie.

\\\   Wspomnienia  
pracownika

Fragment wspomnień Mieczysła-
wa Łysakowskiego, pracownika Sana-
torium: 

„(…)Tu wszystko jest inne. Mili, 
sympatyczni Szwedzi, cudowne wa-
runki socjalne, przyjaźni pracownicy 
(na ogół), wielu uczestników Powsta-
nia, więźniów hitlerowskich obozów. 
To już inny świat; może łatwiej będzie 
zapomnieć, przywracać normalność. 
Tu prawie każdy chce zrzucić ciężar 

tamtych złych, ponurych dni, doświad-
czeń okrutnej wojny. Może się uda. Jak 
tu pięknie; wszędzie las, szumią sosny 
pachnące żywicą. Pracę rozpocząłem 
1 marca 1947 roku. Portiernia to przy-
jemny, czysty pokój; jest łóżko, na któ-
rym po godzinie 22 można się położyć 
i przespać. W nocy, poza Szwedami, 
którzy wracają dorożkami, często ze 
śpiewem i grzecznie proszą o wpusz-
czenie na teren, nikt nie przeszkadza 
w odpoczynku. Są mili, przepraszają 
za budzenie, częstują papierosami, cze-
koladą lub wciskają do ręki niewielkie 
kwoty pieniędzy. Z początku krępowało 
mnie to, ale koledzy pouczyli mnie, że 
to normalne i nie należy odmawiać. 
Najwięcej pracy było w niedzielę, w 
którą wyznaczone były odwiedziny 
chorych dzieci. Przyjeżdżali rodzice i 
inni członkowie rodzin z całej Polski. 
Dzieci w różnym stopniu zaawansowa-
nia gruźlicy były w wieku od 0 do 16 lat; 
pochodziły z różnych środowisk, przy-
jeżdżały z różnych stron kraju. Leczyły 
się tu dzieci marszałka Sejmu PRL pana 
Kowalskiego (bliźniaki), premiera pana 
Osóbki-Morawskiego i innych znanych 
w tym czasie osób. Pan Kowalski przy-
jeżdżał czarną Wołgą, premiera widzia-
łem raz przed portiernią, jak wysiadał 
z dorożki.(…)”

\\\   Epilog
W czasach świetności teren Sana-

torium był obsadzony licznymi krzewa-
mi ozdobnymi, z kwietnikami i klom-
bami, starannie utrzymany i pielęgno-
wany, pod okiem zatrudnionego tutaj 
ogrodnika. Widoczne wśród drzew 
ruiny dużego, murowano-drewniane-
go budynku, z podcieniami to właśnie 
dawny „Olin” marszałkowej Piłsudskiej. 
Nieco dalej od niego, widać budynek 
z czerwonej cegły, to nieczynna już 
dzisiaj kaplica. Po pozostałych budyn-
kach Sanatorium pozostały już tylko 
fundamenty. Na całym terenie przyroda 
intensywnie zaciera ślady działalności 
człowieka. Za kilka lat będzie tutaj rósł 
młody las i tylko wprawne oko turysty 
explorera zauważy gdzieniegdzie zło-
my starych murów wyrastające spod 
traw i mchów.

Paweł Ajdacki

Olin – Sanatorium dla dzieci chorych na gruźlicę
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Olin w latach 60 XX w.

Sala jadalna i sypialnia w sanatorium
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OBWIESZCZENIE STAROSTY OTWOCKIEGO
Na podstawie art. 11f ust. 3 ustawy z dnia 10 kwietnia 2003 roku o szczególnych zasadach 

przygotowania i realizacji inwestycji w zakresie dróg publicznych (Dz. U. z 2024 r., poz. 311) zawiadamiam 
o wydaniu decyzji Starosty Otwockiego nr 13/2024 z dnia 30.12.2024 r. zezwalającej na realizację 
inwestycji drogowej pod nazwą „Budowa drogi gminnej w miejscowości Siedzów”  realizowanej 
w gminie Sobienie-Jeziory, powiat otwocki, na następujących działkach ewidencyjnych:
Sobienie-Jeziory, obręb Siedzów: 304, 251/1
Nieruchomości z których korzystanie będzie ograniczone: 
Sobienie-Jeziory, obręb Siedzów: 252/1

Strony postępowania mogą w terminie 14 dni od daty ogłoszenia obwieszczenia zapoznać się 
z dokumentami złożonymi wraz z wnioskiem o wydanie zezwolenia na realizację inwestycji drogowej 
w dniach pracy Starostwa Powiatowego w Otwocku po wcześniejszym telefonicznym umówieniu się  
w Wydziale Architektury i Budownictwa w Otwocku (ul. Komunardów 10, tel. 0-22-600-7-204, pokój  
nr 10) i w tym terminie złożyć ewentualne wnioski i zastrzeżenia.

Zgodnie z art. 49 ustawy z dnia 14 czerwca 1960 roku Kodeks postępowania administracyjnego  
(Dz. U. z 2024 r., poz. 572) zawiadomienie stron postępowania uważa się za dokonane po upływie 14 dni 
od dnia publicznego ogłoszenia.

Starosta Otwocki

 Otwock, 31.12.2024 r.STAROSTA OTWOCKI
ul. Górna 13, 05-400 Otwock
AB.6740.DR.9.2024.MZ   

 OBWIESZCZENIE WÓJTA GMINY WIĄZOWNA
o przystąpieniu do sporządzenia planu ogólnego gminy Wiązowna  

Zgodnie z art. 13i ust. 3 pkt 1 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu 
przestrzennym (t.j. Dz. U. z 2024 r. poz. 1130 z późn. zm.) Wójt Gminy Wiązowna zawiadamia o podjęciu 
w dniu 13 grudnia 2024 r. uchwały nr 113.VII.2024 Rady Gminy Wiązowna w sprawie przystąpienia  
do sporządzania planu ogólnego Gminy Wiązowna. Obszar opracowania planu ogólnego obejmuje 
gminę w jej graniach administracyjnych, z wyłączeniem terenów zamkniętych innych niż ustalane 
przez ministra właściwego do spraw transportu

Wyżej wymieniona uchwała dostępna jest na stronie podmiotowej Biuletynu Informacji Publicznej 
Urzędu Gminy Wiązowna (www.bip.wiazowna.pl) w zakładkach Rada Gminy – Uchwały oraz do wglądu 
w siedzibie Urzędu Gminy Wiązowna.

Jednocześnie, stosownie do art. 39 ust 1., w związku z art. 46 ust. 1 pkt. 1, art. 51 ust. 1, oraz art. 54 
ust. 2 i 3 ustawy z dnia 3 października 2008 r. o udostępnianiu informacji o środowisku i jego ochronie, 
udziale społeczeństwa w ochronie środowiska oraz o ocenach oddziaływania na środowisko  (t.j. Dz. 
U. z 2024 r. poz. 1112) przystępuje się do przeprowadzenia strategicznej oceny oddziaływania na 
środowisko dla ww. projektu planu ogólnego gminy Wiązowna.

Interesariusze mogą zapoznać się z niezbędną dokumentacją oraz składać wnioski do:  
planu ogólnego oraz w ramach strategicznej oceny oddziaływania na środowisko w terminie  
do 7 lutego 2025 r. 

Wniosek do planu ogólnego składa się do Wójta Gminy Wiązowna, na formularzu:
• osobiście w Biurze Obsługi Klienta Urzędu Gminy Wiązowna;
• korespondencyjnie na adres: Urząd Gminy Wiązowna ul. Lubelska 59, 05-462 Wiązowna;
• za pomocą poczty elektronicznej na adres: urzad@wiazowna.pl;
•  za pośrednictwem platformy e-PUAP, skrytka: /UrzadGminyWiazowna/SkrytkaESP  

lub /GminaWiazowna/SkrytkaESP;
• za pośrednictwem systemu e-Doręczenia, adres: AE:PL-81426-32064-WGWBG-14.
Wzór formularza do składania wniosków dostępny jest na stronie internetowej Biuletynu Informacji 

Publicznej Urzędu Gminy Wiązowna (https://bip.wiazowna.pl) w zakładce – Poradnik Interesanta  
– Planowanie Przestrzenne – Pismo Dotyczące Aktu Planowania Przestrzennego.

Odnośnie procedury środowiskowej wnioski można składać w formie pisemnej, ustnej do 
protokołu oraz za pomocą środków komunikacji elektronicznej bez konieczności opatrywaniem  
kwalifikowaniem podpisu elektronicznego.

Wnioski powinny zawierać imię i nazwisko albo nazwę oraz adres zamieszkania albo siedziby oraz 
adres poczty elektronicznej, o ile wnioskodawca taki posiada, a także wskazanie, czy wnioskodawca jest 
właścicielem lub użytkownikiem wieczystym nieruchomości objętej wnioskiem. Składanie wniosków  
z użyciem adresu e-mail równoznaczne jest z wyrażeniem zgody na przetwarzanie tego adresu.

Organem właściwym do rozpatrzenia wniosków jest Wójt Gminy Wiązowna. Wnioski złożone  
po terminie pozostawia się bez rozpatrzenia.

 Wójt Gminy Wiązowna Janusz Budny

Klauzula informacyjna:
1.  Administratorem przetwarzanych danych osobowych w Urzędzie Gminy Wiązowna w związku z wykonywaniem 

zadań publicznych jest Wójt Gminy Wiązowna z siedzibą w Wiązownie, ul. Lubelska 59, 05-462 Wiązowna.
2.  W sprawach ochrony danych osobowych można kontaktować się z Inspektorem Ochrony Danych  – tel. 22 18 000 27 

lub 28 wew. 20, email: iod@wiazowna.pl, lub pisemnie na adres urzędu.
3.  Dane osobowe Klientów przetwarzane będą w celu realizacji zadań publicznych określonych przepisami prawa tj. 

sporządzenia planu ogólnego gminy i nie będą udostępniane podmiotom innym, niż upoważnione na podstawie 
przepisów prawa.

4.  Dane osobowe Klientów przechowywane będą do czasu realizacji obowiązku wynikającego z przepisów prawa 
ustawowego lub prawa miejscowego lub do czasu realizacji określonego zadania/projektu.

5.  Klient posiada prawo dostępu do treści swoich danych oraz prawo ich sprostowania, usunięcia, ograniczenia 
przetwarzania, prawo do przenoszenia danych, prawo wniesienia sprzeciwu, prawo do cofnięcie zgody w dowolnym 
momencie bez wpływu na zgodność z prawem przetwarzania, którego dokonano na podstawie zgody przed jej 
cofnięciem.

6.  Klient ma prawo wniesienia skargi do organu nadzorczego obecnie do Prezesa Urzędu Ochrony Danych Osobowych 
gdy uzna, że przetwarzanie danych osobowych dotyczących Klienta narusza przepisy ochrony danych osobowych,

7.  Podawanie danych osobowych w zakresie wymaganym obowiązującymi przepisami prawa jest obowiązkowe.  
W pozostałych przypadkach podawanie danych osobowych ma charakter dobrowolny.

8.  Dane osobowe Klienta nie będą podlegały zautomatyzowanemu podejmowaniu decyzji, w tym profilowaniu.
9.  Administrator nie ma zamiaru przekazywać danych osobowych Klienta do państwa trzeciego lub organizacji 

międzynarodowej.

Wiązowna dnia 15.01.2025 r.

OGŁOSZENIE WÓJTA GMINY KOŁBIEL
Wójt Gminy Kołbiel informuje o wywieszeniu w dniu 2 stycznia 2025 r. na tablicy ogłoszeń  

tut. urzędu przy ul. Szkolnej 1 wykazu nieruchomości gruntowych stanowiących własności Gminy 
Kołbiel znajdujących się w obrębie gminy, przeznaczonych do sprzedaży nieruchomości w trybie 
bezprzetargowym na rzecz użytkowników wieczystych, w związku z przepisami epizodycznymi 
dotyczącymi roszczenia o sprzedaż nieruchomości gruntowej na rzecz jej użytkownika wieczystego.

Wykaz wywieszany jest na okres 21 dni – tj. do dnia 23 stycznia 2025 r.
Osoby, którym przysługują w trybie art. 34 ust. 1 pkt 1 i pkt. 2 ustawy z dnia 21 sierpnia 1997 roku  

o gospodarce nieruchomościami (Dz.U. z 2024 r., poz. 1145, późn zm.) jakiekolwiek prawa do 
nieruchomości, powinny zgłosić swoje roszczenia w terminie 6 tygodni licząc od dnia wywieszenia 
wykazu, tj do dnia 13 lutego 2025 r. 

Wójt Gminy Kołbiel

02.01.2025 r.Gmina Kołbiel
ul. Szkolna 1, 05-340 Kołbiel 

 DAM PRACĘ 

 Szukasz pracy jako opiekunka  
w Niemczech? Mamy ofert również  
bez języka. Zadzwoń aby dowiedzieć się 
więcej. 502626513

Pracowników do serwisu  
urządzeń wentylacyjnych,  

również bez doświadczenia,  
konieczne prawo jazdy kat. B  

tel. 601 923 395

 Zatrudnię kierowcę kat. B i C,  
tel. 22 726 86 36 

KUPIĘ 

Kupię bibeloty z mieszkań,  
798 504 823

 Antyczne meble, obrazy, srebra,  
platery, odznaczenia, szable, książki,  
pocztówki, tel. 504 017 418 

SPRZEDAM 

 Drewno kominkowe, 885910910

USŁUGI  

 WYCINKA DRZEW Z PODNOŚNIKA  
KOSZOWEGO 15M, RĘBAK, USŁUGI  
MINIKOPARKAMI 2 I 3 TONY, KOPARKO-
-ŁADOWARKA, PORZĄDKOWANIE  
TERENÓW ZIELONYCH, WYBURZENIA,  
NIWELACJA TERENU TEL. 537 537 450

 Sprzedaż i montaż okien i drzwi wew.  
i zew. Rolety zew., wew. żaluzje, plisy, 
moskitiery. Parapety wew. i zew.  
22 717 71 00, 601 623 480, 603 310 223

 Pozwolenia na użytkowanie  
dla starych domów. Legalizacje samowoli 
budowlanych sprzed lat, KIEROWNIK  
BUDOWY, tel. 695 451 655

BEZPYŁOWE CYKLINOWANIE,  
REMONTY od A do Z.  

TADEUSZ BIAŁOGRODZKI  
Tel. 502 093 588, 22 756 57 63

 Docieplanie budynków, szybko, tanio, 
solidnie tel. 502 053 214

 PRANIE - CZYSZCZENIE dywanów,  
tapicerki meblowej i samochodowej  
508 65 20 30

 Anteny wideo domofony montaż  
naprawa 603375875 

 Hydraulik, złota rączka,  
tel. 733159220 

 Docieplanie poddaszy pianą, wylewki 
tel. 607 378 288

 Dach - Awaria?... Dzwoń - 530731484 

DOCIEPLANIE BUDYNKÓW,  
MALOWANIE ELEWACJI,  

PONAD 25 LAT DOŚWIADCZENIA  
TEL. 501 62 45 62

 TYNKI GIPSOWE I TRADYCYJNE 
604415352

 Ogrodzenia, panele ogrodzeniowe, 
siatka + montaż producent  
tel. 503 572 046

 Malarskie tanio tel. 22 7277747,  
501 976 533

KOMINIARZ, TEL. 781 495 997

 Anteny, Internet, Konfiguracja.  
Zadzwoń 501700315 

 Dachy, podbitka, sprzedaż,  
tel. 692 194 998

 Hydraulika, Tel. 608 49 42 44

 Mycie, malowanie elewacji  
tel. 505 591 721 

 Przeprowadzki tel. 505 591 721 

 Wywozimy graty z chaty  
tel. 505 591 721

 Wycinka drzew tel. 505 591 721

 Wywóz gałęzi 519874891 

 Kominiarz tel. 500 214 632 

 ALARMY, KAMERY, DOMOFONY  
600 421 203

 Naprawa, serwis okien i drzwi,  
naprawa i wymiana okuć, wymiana  
szyb i uszczelek, tel. 22 717 71 00,  
603 310 223, 601 623 480

 Odwodnienia działek, minikoparka  
tel. 537 537 450

 Remonty, budowlane, ogrodzenia,  
tel. 513 137 581

 Malowanie, hydraulika, remonty,  
tel. 501 050 907

 Budowa domów, rozbudowy,  
tel. 730 358 998

 Ocieplenia, elewacje,  
tel. 730 358 998

 Pokrycia dachowe, tel. 730 358 998

AUTO-MOTO KUPIĘ

 Skup kamperów, przyczep  
kempingowych 505 530 300  

 SKUP AUT NA KASACJĘ 50820673

 Skup aut 2010-2023r. 505 530 300

NIERUCHOMOŚCI KUPIĘ

 Kupię za gotówkę każdą  
nieruchomość; udziały, spadki,  
wady prawne, zadłużenia.  
Tel. 786-805-828

NIERUCHOMOŚCI SPRZEDAM

 Działki budowlane: Prace Małe  
1500 m2, Jaroszowa Wola 1500 m2,  
Rolne: Jeżewice 2,6h, Suchodół 1,1h  
tel. 694 577 777

 Działka budowlana pod rezydencję,  
duży dom, Otwock-Soplicowo,  
ul. Protazego, 4600 m2 tel. 694 577 777

 Mieszkanie umeblowane Piaseczno  
75 m2 + 2 tarasy + 2 miejsca postojowe 
w garażu, tel. 602 119 041  

NIERUCHOMOŚCI WYNAJEM

 Mieszkanie 32 m2, Góra Kalwaria  
tel. 886 273 546

 Pawilon 28m2 Piaseczno,  
ul. Szkolna 13C, „Pod Kopułą”, nr 18A, 
509867238

 Powierzchnia magazynowa  
i produkcyjna do wynajęcia  
w Logistic park Good Point Karczew  
tel. 609 964 441

 Lokal usługowy 95 m2 Ustanów,  
koło sklepu „Emilka”, tel. 602 119 041 

NAUKA 

 Matematyka, 664 438 144

FINANSE 

 Kredyt tel. 513-654-277

ZDROWIE 

 PROTEZY ZĘBOWE. Naprawa.  
Piaseczno i okolice. Tel.: 513 919 815
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\\\ POWIAT 

W niedzielę (26 stycznia) 
odbędzie się 33. Finał Wielkiej 
Orkiestry Świątecznej 
Pomocy. W tym roku 
motywem przewodnim jest 
bezpieczeństwo i zdrowie 
dzieci. Pieniądze zebrane 
podczas finału zostaną 
przeznaczone na wsparcie 
oddziałów onkologii  
i hematologii dziecięcej  
w całej Polsce.

W OŚP, to jedno z największych i 
najbardziej rozpoznawalnych 

wydarzeń charytatywnych w kraju, 
które od ponad trzech dekad angażu-
je miliony ludzi w Polsce i za granicą. 

Podczas finału setki tysięcy wolonta-
riuszy z puszkami wyjdą na ulice miast 

i miasteczek, aby zebrać pieniądze na 
zakup nowoczesnego sprzętu medycz-
nego, który trafi do szpitali i klinik 
leczących najmłodszych pacjentów. 
Akcję wspierają artyści, sportowcy, 
firmy i całe społeczności lokalne, orga-
nizując koncerty, licytacje i wydarze-
nia sportowe. O północy tradycyjnie 
także w powiecie otwockim rozbłyś-
nie również symboliczne „Światełko  
do Nieba”.
Sztaby w powiecie otwockim:
• Otwock – Hufiec ZHP Otwock
• Józefów – Szkoła Podstawowa nr 2
• Karczew – Centrum Kultury i Sportu 
• Celestynów – Szkoła Podstawowa im. 
Batalionu „Zośka”
• Wiązowna –  Gminny Ośrodek Kultury 

Podczas finału czeka wiele atrak-
cji, takich jak: występy artystyczne i 
koncerty, stoiska tematyczne, licytacje 
charytatywne czy warsztaty rękodzie-
ła dla dzieci i dorosłych oraz turnieje 
sportowe. Poniżej wymieniamy niektó-
re z planowanych wydarzeń.

\\\   Otwock – koncert w parku
Jak co roku, w Powiatowym Mło-

dzieżowym Domu Kultury przy ul. Po-
niatowskiego w Otwocku, odbędą się 
występy lokalnych zespołów muzycz-
nych oraz licytacje przedmiotów prze-
kazanych przez darczyńców. – Licytacje 
będą miały miejsce na żywo w dniu fi-
nału, zarówno na scenie w PMDK, jak 
i podczas koncertu w parku miejskim 
oraz w trakcie sobotniego wieczornego 
wydarzenia – informują wolontariusze 

WOŚP Otwock. Rzeczy będą także licy-
towane na aukcjach internetowych. W 
ramach finału akcji odbędzie się także 
tradycyjne „Światełko do Nieba", czyli 
pokaz świetlny zaplanowany w otwo-
ckim parku miejskim.

\\\   Józefów  
– eSakrbonki już działają

 Jak co roku uczniowie Szkoły 
Podstawowej nr 2 przy ul. Granicznej 
i innych placówek edukacyjnych an-
gażują się w działania na rzecz WOŚP. 
Osoby, które chcą już teraz wesprzeć 
akcję, mogą dokonać darowizny online, 
wpłacając ją na stronie https://eskar-
bonka.wosp.org.pl/hylujusihu Wpłaty 
na eSkarbonki można dokonywać do 
27 stycznia do północy.

\\\   Karczew  
– Nocny Turniej  
Siatkówki

W tym roku odbędzie się 3. edy-
cja Nocnego Turnieju Siatkówki. To 
wyjątkowa okazja, by połączyć pasję 
do sportu z pomaganiem innym. Mecz 
dla WOŚP odbędzie się w piątek (24 
stycznia) o godzinie 20:00 w Centrum 
Kultury i Sportu w Karczewie. 

\\\   Celestynów  
– akwarela z Koprówką  
do wylicytowania

Jak co roku, w Celestynowie od-
będą się wydarzenia charytatywne, 
wspierające WOŚP. W programie za-
planowano m.in. występy artystyczne, 
pokazy sportowe oraz liczne atrakcje 

dla mieszkańców. Sztab WOŚP Cele-
stynów przygotował również wiele 
interesujących przedmiotów na licy-
tację, w tym unikatową srebrną za-
wieszkę w kształcie serca, wykonaną  
przez jubilera z Celestynowa, vouchery 
na masaże, kubek z autografem Jurka 
Owsiaka, akwarelę autorstwa Pawła 
Rupniewskiego, przedstawiająca Ko-
prówkę w Celestynowie. Na licytację 
wystawiono także wyjątkowy kalen-
darz „Magia Celestynowskich Lasów  
i Bagien" z autorskimi zdjęciami An- 
ny Nalazek, przewodniczki PTTK,  
a także zestaw perfum. Na aukcjach 
pojawiła się także wyjątkowa oferta  

– wizyta na kursie szkolenia przewod-
ników i tresury psów w Wojskowym 
Ośrodku Farmacji i Techniki Medycz-
nej w Celestynowie. To jedyny taki 
kurs, który przygotowuje przewod-
ników i psy do pracy w Siłach Zbroj-
nych. Zwycięzca aukcji będzie miał 
okazję wziąć udział w wykładach, 
warsztatach i praktycznych ćwicze-
niach związanych ze szkoleniem psów  
służbowych.  

Agnieszka Jaskulska

\\\ OTWOCK 

W Otwocku i Wawrze znajduje 
się wiele świdermajerów. 
Wiele z nich niszczeje  
lub płonie. Tylko nieliczne 
budynki mają szansę  
na ocalenie.

D rewniany budynek przy ul. Świer-
kowej w Otwocku to jeden z licz-

nych przykładów charakterystycznej 
architektury świdermajer, typowej dla 
Otwocka i okolic w latach 20. XX wie-
ku. Styl świdermajer, łączący elementy 
architektury alpejskiej i lokalnej, był 
popularny w okresie, gdy Otwock dyna-
micznie rozwijał się jako uzdrowisko.

W okresie międzywojennym bu-
dowano świdermajery ze względu na 
łatwość w pozyskaniu materiałów, 
szybkość budowy oraz unikalny, na-
turalny wygląd, który harmonizował z 
otaczającą przyrodą. Świdermajery wy-
różniają się bogato zdobionymi detala-
mi architektonicznymi, takimi jak ażu-
rowe werandy, drewniane balustrady i 
fantazyjne wycięcia w deskach, które 
nadają mu niepowtarzalny charakter. 
W tym okresie tego typu domy służyły 

głównie jako pensjonaty dla kuracjuszy, 
przyjeżdżających do Otwocka i Wawra 
w poszukiwaniu czystego powietrza i 
leczniczego mikroklimatu sosnowych 
lasów.

\\\   Zabytek  
ze Świerkowej 16

Niedawno Mazowiecki Wojewódz-
ki Konserwator Zabytków wpisał do 
rejestru zabytków kolejny otwocki świ-
dermajer – drewniany budynek przy ul. 
Świerkowej 16, który w latach 20. XX 
wieku pełnił funkcję pensjonatu.

Świdermajer przy ul. Świerkowej 
znajduje się na narożnej posesji, wy-
dzielonej z majątku o nazwie „Willa 
Glinianka” – rozległej nieruchomości o 
powierzchni niemal 5 hektarów, zloka-
lizowanej między ulicami Świerkową, 
Kochanowskiego, Reymonta i Żerom-
skiego. 

– Podział tego majątku miał miej-
sce w 1930 roku, kiedy to wydzielono 
poszczególne działki, które w księ-
dze hipotecznej zapisano jako „Willa 
Wajnbergów” – wyjaśnia mazowiecki 
konserwator zabytków. I dodaje, że w 
tamtych czasach nieruchomość znajdo-
wała się pod adresem Kochanowskie-

go 25. – W 1927 roku Anna Wajnberg 
sprzedała działkę na Kochanowskiego, 
Hendli-Ryfce Grynbaum oraz małżeń-
stwu Abramowi i Jochwecie Grynbaum. 
Później, w latach 1936-37 część nieru-
chomości należąca do Grynbaumów zo-
stała sprzedana Chanie-Race Kaufman 
– podkreśla konserwator zabytków. I 
dodaje, że w 1942 roku, na zlecenie El-
żbiety Fuśnik, zachodnią werandę bu-
dynku rozbudowano i zaadaptowano 
na cele mieszkalne. – Po 1954 roku w 
obiekcie mieściły się lokale komunalne, 

a w 1961 roku nieruchomość przeszła 
na własność Skarbu Państwa – zazna-
cza wojewódzki konserwator.

\\\   Nowe spojrzenie  
na historię tej części miasta

Mimo że budynek z 1928 roku był 
wpisany do tej samej księgi hipotecznej 

co pozostała część posiadłości, zacho-
wał on nazwę „Willa Glinianka”. – Zwy-
czajowo jednak określany jest mianem 
„Willi Wajnbergów”, co wynika z posta-
nowienia Sądu Powiatowego w Otwo-
cku z 1961 roku dotyczącego nabycia 
przez Skarb Państwa prawa własności 
tej nieruchomości – wyjaśnia mazowie-
cki konserwator zabytków. – Wyniki 
przeprowadzonej kwerendy archiwal-
nej rzucają nowe światło na historię tej 

części miasta, zwłaszcza na dzieje nie-
ruchomości należącej do Wajnbergów, 
z którą związany był budynek przy ul. 
Świerkowej 16 – informuje mazowiecki 
konserwator.

Obecnie w drewnianym budynku 
mieszka wiele rodzin. Świdermajer wy-
maga generalnej modernizacji – kilka-
krotnie wybuchł tam pożar.  

Agnieszka Jaskulska

33. Finał WOŚP. Gdzie w tym roku „zagra” Orkiestra?

Kolejny świdermajer wpisany do rejestru

W tym roku pieniądze zebrane podczas finału zostaną przeznaczone  
na wsparcie oddziałów onkologii i hematologii dziecięcej w całej Polsce
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Obraz wystawiony na aukcję.  
Akwarela autorstwa Pawła  
Rupniewskiego, przedstawiająca  
Koprówkę w Celestynowie
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Świdermajer przy ul. Świerkowej pochodzi z majątku o nazwie „Willa  
Glinianka”
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W 1942 roku zachodnią 
werandę rozbudowano  
i zaadaptowano na cele 

mieszkalne

W powiecie otwockim  
o północy  

rozbłyśnie symboliczne 
„Światełko do Nieba”


